
120 DE ANI DE LA INFIINŢAREA LA IAŞI A PRIMEI 
GRADINI BOTANICE DIN ŢARA 

M. Leocov 

În aeest an se împlinesc 120 de ani de la data infiinţarii la Iaşi a 
primei grădini bo\ani('(> din ţară. Grădina a fost fondată în1 anul 1856 de 
către medicul, naturalistul şi marele filantrop Anastasie Fătu (1816-1886) 
fost profesor de botanică la Univensitaitea A-1. I. Cuza şi membru al 
Academiei Române. Ea a fost amplasată în apropiere de Ripa Galbenă. 
Deşi grădina era parrtioulară, scopul înfiinţării ei, aşa după cun1 însuşi 
autorul mă,rturiseşte era : 

1. De a im bunătăţi salubritatea laşilor şi;
2. De a îndemna junimea studioasă il.a învăţarea botanicii, oferind

şi iubitori11rn· de ştiinţe naturale, ocav.ia de a conternpl,a natura în n10� 

mentele de repaus. Ampl=rea plantelor în a('(>astă grădină a fost „în
cepînd cu plantele cele mai perfecte (evo�uate) şi tenninînd cu cele im
perfecte". Nomenclaturo a fost „cea latină adoptată de magişhii ştiin
\ei" întn,gită de către A. Fătu cu denumirile populare. 

Pentl,u amenajarea loeului mocirlos pe care 1-a cumpărat pentru grădi
nă, A. Fătu a cheltuit 50.000 ga1beni. Prima subvenţie de :l5o lei pentru înte
meierea acestei gn-ădini a fost făcută în anul 1856 de către N. Istrate, 
care era la acea dată director a1 Departamentului Instru<:ţiunei Publice 
şi care a donat apoi tot în acest scop salariul său pe trei luni. După acest 
ajutor, a urmat apoi o subvenţie anuală de 2500---2600 lei din partea Pri
măriei Iaşi, caTe declară a<--eastă grădină de utilitate publică la care s-a 
mai adăugat apoi şi o mică subvenţie din tezauml public al Moldovei. 

Legat de donaţiile făcute de N. Istrate, Anastasie Fătu spunea ur
mătoarele: 

... ,,Acest bărbat care dorea a vedea înflorind ştiinţele naturii în 
ţara noastră, mijloci a se acorda acestei grădini o subvenţie din tezau
rul public al Moldovei"-

Datorită muncii neobosite desfăşurate de către A. Fătu în cadrul gră
dinii, în scurt timp această grădină se face eunoseută, deYenind un im
portant centru de învăţămînt. 

Astfel, într-o scrisoare ad.-eootă de mare1e naturalist Grigore Cobăl
cescu (1831-1892), fost profesor la Universitatea din Iaşi şi membru 
al Academiei Române, scri'3oa!re datată din 13 mai 1863 9i adresată Di
rectorului Gimnaziului din Iaşi, unde Cobălcescu funcţiona ca l(rofesor 
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la acea dată, se consemnează U!lmătoarele : "Fiind necesitatea ca şcolarii 
claselor l şi II să se familiarizeze cu cunoaşterea practică a plantelor pe 
care le studiază la cursul de Botanică, subscrisul vă rog să binevoiţi să 
faceţi cele de cuviinţă pentru ca anumiţi şcolari să se poată duce în 
toată sîmbăta, 5 pină la 7 ore în grădi na botanică a D-lui Fătu". 

Anastasie Fătu ne spune cu oarecare mîndTie în discursul său de 
recepţie ţinut în anul 1872, cu ocazia primirii sale ca membru al Acade
miei Române că : "grădina sa botanică s-a prezentat cu 300 exponate 
la expoziţia regională din 1865, de la Frumoasa (de lingă laşi) organi
zată de Ion Ionescu de la Brad unde a primit medalia de argint pentru 
cele e.t·puse". 

Legat de participarea Dr. Ana,;tasie Fătu cu plante provenite din 
grădina botanică la oceastă expoziţie Ion Ionescu de la Brad menţionează 
următoarele : ,,D-nul Anastasie Fătu doctor în medicină şi in drept, ex
pune 304 plante agricole, industriale, medicinale şi altele luate din cele 
cultivate în grădina botanică ce a înfiinţat-o în laşi lingă Penitenciar. 
I n continuare se face apoi o succintă descriere a grădinii şi se prezintă 
apoi lista completă, pe familii, a celor 304 plante expuse. In aceeaşi lu
crare, la capitolul „Premiiile date expozanţilor de la Frumoasa (1865), la 
da«a I Horticultură se menţionează : "D-lui doctor Anastasie Fătu din 
Iaşi o medalie de argint pentru 304 plante medicinale, agricole, indus
triale şi altele, aduse din grădina botanică ce a înfiinţat-o în luşi cu pro
priile sale cheltuieli". 

Din luC'rare.a lui Fătu intitulată „Enumeraţiunea speciilor cultivate 
in grădina botanică din la,;i în anul 1870", publicată în anul 1871, re
iese că după circa 14 ani, în cimp şi în serele grădinii se cultivau im
presionantul număr de 2500 de specii de plante adunate de pe tot globul 
păn1îniesc. 

Plantele care populau g,rădina, proveneau în marea lor majoritate 
dir. flora Moldovei, iar restul au fost procurate din străi!l1ătate - din 
German,a şi apoi din grădina botanică din Chişinău. În acţiunea de îm
bogăţire a fondului de plante a gnidinii, doctor Szabo şi�a adus o con
tribuţie deosebită. După relatările întemeietorului ei, în această grădină 
existau două corpuri de sere, una pentru plantele din regiuniile tropi
cale, iar alta pentru cele din zona tempe1,ată. 

Descrierea cea mai completă a acestei grădini, însoţită de unele 
aprecieri asupra rolului şi n1enirii ei, ne-au rămas de la -Ion Ionescu de 
la l3rad în ,,Catalogu de Produsele României e.1:puse la Frumoasa în 
I86j". 

,,In această grădină plantele sînt distribuite după sistemul grădinii 
botanice din Paris, adică pe familii şi în straturi despărţite de alei. lntin
dereu grădinii trece de un ha. de pămînt. Ea este situată astfel, încît în
truneşte mult mai multe regiuni, de la cele de jos şi pînă la locurile cele 
mui ridicutc, căci purcede din şesul Bahluiului şi se suie pînă în sprîn
ceana dealului unde sînt izvoare şi care este paralelă cu uliţa Iaşului ce 
duce la Păcurari. 

1n grădină, se găsesc 1500 de specii de plante indigene şi exotice, 
cele mai multe fiind indigene, grădina D-lui Fătu reprezintă flora aces
tei părţi a României. Dar scopul înfiinţării grădinii botanice a fost mai 
înalt, nwi vast, a fost ca ea să servească la învăţătura tinerimii din 
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;şcoala superioară din Iaşi, pentru care D-nul Fătu n-a cruţat nici un 
fel de sacrificiu". 

In această gră,dină Fătu a ţinut o mare parte din cursurile sale de 
botanică şi tot de aici îşi reroita materiruul intuitiv pentiru cursuri şi 
lucrări. 

In anul 1872 wbvenţia anuală aooroată de către oraş pentru între
ţinerea şi dezvoltoo-ea ,grădinii a fost suspendată şi din această cau
ză, după moairtea lui Fătu (1886) grădina u început să se destrame. 

Pentru ,a păstra această zestre floristică de nepreţuită valoare Fătu 
a încercat să o vîndă prin intermedtu] Universităţii, Ministerului Cul
telor şi Instrucţiunilor Publke, depunînd în acest scop în anul 1882 o 
cerere. Se pare că acestei cereri, i s-a dat un tanumit .curs, lucru reie
şit dintr-un alt document datat din 8 iulie 1884, prin care Fătu roagă 
Rectoratul Universităţii din Iaşi să numească o comisie pentru alegerea 
unui teren din oraşul Iaşi pe care să fie amplasată viitoarea grădină 
botanică. Fătu spune că cererea sa este motivată de faptul că în Camera 
Deputaţilor s-a votat un fond de 25 OOO lei pentru înfiinţarea unei gră
dini botanice a oraşului Iaşi. Probabil că forurile administrative de 
atunci ale Iaşului n-au dat curs favorabil acestei cereri, iair preţiosul 
material botanic oferit de A. Fătu a început să se irosească după moartea 
lui, terenul pe care a existat ac,,astă grădină (str. Fătu nr. 4), s-a vin
dut in anul 1914, de Lucreţia E. Frunzetti, una din cele două fiice ale 
sale. 

Astăzi, de grădina botanicli a lui A. Fătu ne mai aminteşte denu-
1nirea atribuită străzii Bohotinului, cacr-e o mărginea, de str. Florilor, iar 
în memoria întemeietorului ci, o mkă străduţă în vecinătatea fostei gră
dini îi pcnrtă numele. 

În anul 1873, s-a iniiinţat în faţa actualului Muzeu de Istorie Na
turală din Iaşi, pe o suprafaţă de circa 3 OOO m.p., g,rădina botanică a 
Muzeului Societăţii de medici şi naturalişti din Ia.şi, sarcina organizării 
ei fiind incredinţată Dr. Dimitrie Brăndza care ,era înoadrat la acea dată 
pe postul de conservator al muzeului. Acest lucru ne este atestat de o 
cere,·e a Dr. D. Brândză datată din 4 iunie 1873 adresată Preşedintelui 
Societăţii de lvledici şi Naturalişti din Iaşi, în care se arată că în urma 
votului societăţii plin care a fost însărcinat cu org.aniza.rea grădinii I\lu
zeului Societăţii, aprobindu-se pentru lucrările de 01�gan-izare suima de 
35 galbeni, prezintă justificările privund utilizarea acestei sume. Intr-un 
alt document datat din 1873 Dimitrie Brândză arată că pentru organiza
rea şi dezvoltarea grădinii este absolut nece-�r instituirea unui serviiciu 
regulat şi aprobarea unor sume de bani pentru procurarea materialelor 
nece:-.are. În document s-e solicită : 

- un grădinar cu salariu pe lună de 45 lei noi şi
- doi Iucrători cu salariu de 75 lei, aceştia pe timp de 3 luni.

La mpi,tolul unelte se solicită :
- două hirleţe, două sape şi una greblă, iar la material de plantat

200 plopi (45 lei) ; 200 tei (45 lei) ; 20 rare de pămînt bun (35 lei) şi 
3 500 brazde (70 lei). Pe lingă această sumă totală de 921 ,Iei, se mai so
licită penlr'll neprevăzute suma de 150 lei. Societatea a aprobat această 
�umă, lucru ce reiese dintraun alt document datat din 16 octombrie 1873 
prin care Dimitrie Brândză solicită aprobarea restului de 18 galbeni 

.7 



destinaţi pentru plantarea grădinii, menţionînd faptul că a însărdnat 
cu ridicarea acestei sume pe Dl. preparator Keizer, care mai tîrziu va 
face şi justificările utilizării acestei sume. 

Plantele ierboase care au populat această grădină au provenit din 
grădina botanică a lui A. Fătu, după cum creiese dintr-o cerere din 11 
ianuarie 1873 adresată de către A. Fătu membrilor Societăţii, prin care 
roagă membrii societăţii să primească din partea sa ca semn de gratitu
dine, printre altele şi toate plantele vivace şi seminţele de flori de care 
va avea trebuinţă grădina Societăţii, în primăvara următoare. 

Din această grădină, o pacte, decorează şi astăzi faţada actualului 
Muzeu de Istorie Naturală, iar din plantele sădite de Brândză mai supra
vieţuiesc şi astăzi doi stejari, doi plopi şi-un castan porcesc. 

în 1870 Rectoratul Universităţii -ia în dezbatere problema creerii 
unei grădini botanice propri,i a Universităţii pe terenul din jurul clă
dirii, ce servi�e altădată ca fînărie. El cerea ca în acest scop :--ă fie 
înfiinţat un post de grădinar. Oare<:are pregătiri s-<3ru fă=t dar numai 
la începutul anului 1876, cînd a fost prevăzută în buget suma de 600 
lei şi s-<3 înfiinţat şi un post de director. Director al grădinii a fost 
numit Cristea Buidiu. După aprobarea fondurilor s-a trecut la ame
najarea g.rădinii. Pentru justificarea fonduritlor, la 18 martie 1876, di
rectorul grădinii trimitea ministrului un caiet de cheltuieli (800 lei) 
pe care le făcuse cu amenajarea grădinii de la 1 ianuare - 31 martie 
1876. Subvenţia acordată pînă atunci Dr. Fătu a fost tăiată, Dr. Fătu 
a protestat însă, susţinînd că grădina Universităţii n-avea nici pe de
parte numărul de plante pe care îl avea grădina sa şi că era în in
teresul învăţămîntului să i se dea lui mai departe sprijinul pe c-are-1 
avusese pînă atunci. În -cele din ur:mă s-a hotărît ca grădina să fie 
subvenţi,onată în continuare cu obligaţia ca D-1111 A. Fătu să se în
grijească de întreţinerea ambelor grădini. Func\ia de director al gră
dinii a fost desfiinţată (6). Grădina botanică a Universităţii a continuat 
să existe mai mult cu numele. Repetatele demersuri ale Consiliului Ya
cultăţii şi ale Rectoratului către minister au rămas fără rezult<lt. 

În 1884 cu prilejul dezbaterilor angujate în cameră ou privire la 
bugetul pentru invăţămînt s-a făcut din partea unui deputat, profe
sor al Universităţii, propunerea să se prevadă o Sllltnă mai importantă 
pentru organizarea unei grădini botanice a Universităţii, fiindcă doc
torul A. Fătu nu mai era în stare să-şi întreţină grădina lui. Fontdrul 
a fost aprobat, menţinîndu-se în acelaşi U111p şi subvenţia, ce-va mic
şorată pentru grădina botanică a D-rului A. Fătu. 

ln 1886 subvenţia D-ruJui A. Fătu a fost definitiv suprimată. Se 
spunea în Cameră că au fost luate măsuri pentru înfiinţarea pe lingă 
Universitate a unei grădini botanice. De fapt nu s-a făcut mai mult 
decît să se acorde Universităţii o subvenţie de 150 lei pe trimestru, 
un sfert din ce primise mai înainte D-rul A. Fătu, drept subvenţie 
pentru grădina sa botanică. 

După cit reiese din actele păstrate în arhiva Universităţii, nici un 
progres nu fusese realizat pînă în 1897. La 18 octombrie 1897, Consi
liul Facultăţii a cerut fonduri necesare pentru plantaţi,. ln martie I 900 
s--a făcut propunerea să fie cedat Universităţii terenul din spatele ac
tualului Palat al Culturii. In bugetul pe anul 1906 s-a prevăzut in 
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sfîrşit o sumă de 2 OOO lei pentru gri\dioo botanică, dar la 14 iunie 1907 
fondul a fost anulat. 

ln 1912, Consiliul Facultăţii continua să ceară înfiinţarea grădinii 
botanlee 

Începînd din anul 1895, prof. Al. Popovici (1866--1941), şeful ca
tedrei de Botanice, desfăşoară o activitate deosebită pentru înfiinţarea 
unei noi grădini botanice. Acest lucru reiese şi din intervenţia sa in 
şedinţa Senatului din 27 odombTie 1925, cînd, ridkînd problema grădi
nii botanke a spus „De la 1895 am relevat chestiunea unei grădini bo
tanice all6olut indi�pensabilă învăţămîntului de specialitate. Rector fi
ind prof. Clirne�u, prin intervenţiuni la diverse ministere, a1n obţinut 
(_·ele şase ha de lingă Pal-atul Administrati:v. La întemei-erea gr{tdinii, 
însă, trebuiau bani. Ei nu erau prevăzuţi în bug,etul ministerului. Mi 
s-au cerut planuri, pe caire le-am !ridicat cu arhitecţi �i totuşi n-ain 
obţinut nid un fond ; iar terenul nefiind îngrădit nu se putea începe 
nici săparea nici desfundarea lui. Pentru ca învăţămîntul să nu sufere 
am făcut, de •I ani (deci începînd din anul 1921) plantarea din jurul 
Universităţii. Tot ce constataţi pe teren este consemnat şi in cataloa
gele impr;mate, care cuprind 2 OOO varietăţi de plante şi pe care le 
ofer ca schimb de seminţe celorlalte instituţii similare". În urma dis
cuţiilor care au avut loc, Senatul hotărăşte : a se cere Ministerului de 
Instrucţie să prevadă in viitorul buget suma de 1 OOO OOO (un milion) 
pentru îngrădirea terenu1ui. La această intervenţie a Senatului, Casa 
>coalelor , prin adresa nr. 44378 /1925, răspunde că nu poate aloca în 
buget sunia de un n1ilion lei ce,rută, pentru îngrădirea terenu1ui Gră
dinii Botanice de la Palatul Administrativ. 

La refuzurik sistematice ale Ministerului de a aloea în buget su
me!e solicitate pentru ,amenajarea grădinii botani1c-e pe terenul de la 
Palat, Institutul Botanic, Facultatea de Ştiinţe şi Senatul Uni:versităţii 
nu au de:--:armo.t, ci au intervenit ,în continuare la f'Onducerea JVIiniste
rului pentru obţinerea fondurilor necesare. 

Astfel, la 12 ianuarie 1926, la intervenţia Facu1tăţii de Ştiinţe 
(nr. 103/1925) şi a Institutului Botanic (nr. 832]1925) în problema Gră
dinii Botanice, Senatul hotărăşte a se aduce la cunoştinţă Ministeru
lui cererea Consiliului de Fac·ultate iar Dl. prof. Popovici să fie rug.al 
a prez.enta devize spre a se cunoa,7te cit ar costa, numai îngrădirea pro
vizorie a terenului. 

Ca urma•re a acestei hotărîri prof. Al. Popo-vid întoc1neşte devi
zele pentru împrejmuirea terenului şi pentru efectuarea unor lucrări 
de amenajare. Astfel, prin raportul 842 /844/1926, Institutul Botanic 
solicită suma de 700 OOO lei în vederea îngrădirii, drenării şi montării 
grădinii botanice, pe terenul de lîngă Palatul Administrativ. La acest 
raport Senatul decide a se interveni la Minitster cu rugămintea de a 
se aproba fondurile necesare. Şi La această intervenţie a Senatului răs
punsul Ministerului a fost neg,ativ. 

Ca urmare a răspunsurilor negative prin1itc din partea Ministeru
iui la numeroasele intervenţii fc'ioute de Senatul Universită-ţii pentru 
obţinerea fondurHor necesare amenajării grădinii botanice pe terenul 
de lingă Pwatul Administrativ, la 10 octombrie 1927, Senatul ia în dis
cuţie şi aprobă principial oferta Societăţii de Sport, GimnaSltică şi Mu-
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zică din I'3'ii de a îngrădi terenul din dărătu! Palatului Administraticv 
- proprietate a grădinii botantce a Universităţii - a construi pe el
un bazin modern şi un lac, fără însă a stînjeni lucrările de amenajare
a grădinii botanice. De a crea o societate anonimă, pentru exploatarea
bazinului şi lacului timp de 30 ani în soop de a da noi beneficii şi
200;0 din aceasta va fi pus la dispoziţia Universităţii pentru îmbună
tăţilile grădinii botanice şi plantaţiilor, sub conducerea D-lui prof. Alex.
Popovici.

Pentru întocmirea actelo1·, care urmau să fie supuse aprobării Con
ducerii Universităţii, Senatul a delegat pe D-l prof. P. Bogdan în ca
litate de Rector, D-l prof. Al. Popovici ca director al Institutului Bo
tanic şi D-l Osvald Racoviţă r,a preşedinte al Societăţii de Gimnastică, 
:vluzkă şi Sport din Iaşi. 

in urma acestei hotărîri, în pai·alel cu întocmirea actelor legale -
Societatea de Gimnootică, Muzică şi Sport - în baza unor convenţii 
încheiate cu Universitatea - a trecut la amenaj1aTea Ştrandului şi a 
lacurilor. 

Astfel, în şedinţa din 7 aprilie 1930 - Senatul ia cunoştinţă de 
faptul că actele juridice (Trib. Comercial Iaşi No. 959 din 19.XII.1929) 
privitoare la terenul - proprietatea Universităţii Iaşi - pe care s-a 
instalat „Ştrandul laşilor" sînt făcute în conformitate cu hotărîrHe an
terioare ale Senatului şi că din Consiliul de Administraţie fac parte : 
D-l Rector şi D-l Al. Popovici (în calitate de Director ,al Institutului Bo
tanic)

1 
iar 200/o din beneficiul net va servi pentru amenajare-a şi întreţi

nerea grădinii botanice a Universităţii din Iaşi (conform convenţiei dintre
Societatea de Gimnastică, Muzică şi Sport din Iaşi şi Universitate (Dosar
;,Jo. 269 din 5.Il.1930).

în urm,a a<·est-or înţelegeri, Soci,eLalea de Gin1nastică, Muzică şi 
Sport a amenajat „Ştrandul laşilor" şi lacurHe pe terenul proprietate 
a Grădinii Botanice a Cniversităţii. in ceea ce priveste însă taxa de 
închiriere c-are era de 200/o din benef.idul net care trebuia �ă serv0as
că la amenajarea şi întreţine-rea grădinii, taxă în care, în u1,n3. ref.u
zurilor sistematice ale Ministen!lui de a aloca fonduri pentru amena
jarea grădinii, Universitatea îşi pusese marl speranţe - se dovedi ilu
:t.orie - întrucît venitul era -mic, �ar în unii ani Societatea nu-•l onora 
nici pe acesta. Din aceste 1notive pe t,erenul g.rădinii botanice de lingă 
Pala'.ul Administrativ, pentru care în anul 1906 s-a e,laborat un plan 
detaliat de amenajare --· plan care se păstrează în actualul mu;;�u al 
gr,1dinii - cu toate strădaniile prof. Al. Popovici şi ale Universităţii, 
grcldina botanică nu s-a mai an1enajiat. Locul însă !ales de pro[. Al. 
Popovici pentru amenaj,area acestei grădini a fost ideal, iar 1nodul cun1 
a fost conceput planul de nmenajere, denotă grija şi preocuparea pen
tru crearea unei baze miateriale ic.are :::.ă îrnlesnească o pPegătire temei
nlcă a studenţi.lor şi r'are în aceLaşi timp să -contribuie din p1in la sa
Jubtitatea ot'<h'!ului. 

Astăzi, de grădina botanică a Univ,ersităţii de lîngă Palatul 
Administrativ, ne n1ai an1inteşte strada „Botanică" care se găseşte în 
spatele actualului teatru de vară şi o parte din vegetaţia lemnoasă a 
ştrandului, oare a fost plantată de prof. Al. Popovici şi cola,boratorii. 
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fo anul 1921, prof. Al. Popovici, cu plante adunate din fostele gră
dini botanice ale Iaşului şi de [a alte grădini din ţară şi străinătate, 
pune bazele unei noi grădini botanire pe terenul din jurul Universi
lăţii. 

Legat de acest eveniment, sub semnăbum prof. Al. Borza, în Bu
letinul de informaţii al Grădinii botanice şi al Muzeului botanic de la 
Lniversitatea din Cluj, voi. II, nr. 3, 1922 a apărut nota „Grădina bo
tanică la Iaşi" în oare se spune : ,,Aflăm cu bucurie că în sfîrşit şi laşul 
va fi înzestrat cu o grădină botanică universitară, după ce atitea decenii 
de-a rîndul a fost lipsit de această instituţie culturală şi ştiinţifică in
dispensabilă." 

Situaţia Universităţii din Iaşi a fost în privinţa aceasta într-o in
ferioritate nemeritată nu nurrnai faţă de celela1te univernităţi şi şcoale 
superioare din România întregi-tă, ci şi faţă de unele lic-ee înzestrate 
cu grădini boianire şcolare (Blaj, Şc. normală Cluj, etc.). fo străină
tate de asemenea, şi cele mai modeste universităţi îşi au g,rădina lor 
botanică. 

„Dl. prof. Al. Popovici a obţinut acum fonduri pentru amenajarea 
_grădinii din jurul Universităţii şi pentru construirea primelor floră
l'ii indispensabile. Vechile grădini botanic,e din ţară vor da tot concursul 
posibil ca sii se înfiripe cit mai curînd aeeastă grădină, în pragul ste
pelor ucrainiene, unde multe probleme phytogeografice vor afla dez
Jegar-ea. învăţămîntul unive1'sitar şi secundar via aivea un sprijin ne
preţuit în această nouă instituţie, căreia îi urăm prosperitate''. 

Referindu-se la smpul înfiinţării ei, prof. AL Popovici în şedinţa 
Senatului Universităţii din 27 octombrie 1925 printre ,,ltele spunea: 
„Penin, cu invăţămintul să nu sufere am făcut de 4 ani plantarea din 
jurul Universităţii. Orice constataţi pe teren este consemnat în cata
loage imprimc1te 1 care cuprind 2 OVO unităţi siste11wtice de plante şi pe 
care le ofer ca schimb de seminţe celorlalte unităţi similare". 

Grădina botanică de lingă Universitate, a cărei suprafaţă pînă în 
anul 195H a fost de circa 1 ha teren, a servit timp de peste 40 ani la 
instruirea unui mare număr de generaţii de studenţi şi elevi în do
meniul biologiei ..-egetale. Grădina dispunea de un mic complex de sere 
care însumau drca 250 mp. 1 una dintre eile era mai înaltă �i adăpostea 
plantele de talie mare. ln una din sere era amenajat un mic bazin 
pentru plantele acvatice de apă caldă. 1n cîmp se găsea o mică pepi
nieră pentru producerea materialului săditor necesar. In perioada de 
pregătire a sărbătoririi Centenarului Universităţii, Grădina botanică 
îşi măreşte suprafaţa la 2,5 ha, terenul anexat fiind organizat ca Sec
tor ornamental al grăclinii. 

Anual grădina a editat catalogul de seminţe destinat pentru rela
ţiile de schimb cu celeil.alte instituţii similare din ţară şi străinătate. 

Pe1-,;onalul grădinii a fost constituit din Director (şeful catedrei), 
un asistent, un grădinar şi 4 laboranţi. 

Pi'imul director al acestei grădini, între anii 1921-1936, a fost 
prof. AL Popovici, la conducere urmînd apoi prof. Constantin Papp în 
perioada anilor 1937-19G3. 

Parcw·gînd istoria grădinilor botani<.-e ale laşului se naşte totuşi 
intreharea : cum se ex,plică faptul că laşul, oraşul în care s-a scris o 
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mare parte din istoria ţărH, oraşul în care s-a amenajat prima grădină 
botanică din ţară şi care a avut cele mai multe grădini, cu toată stră
dania Facultăţii de ştiinţe, a Senatului Universităţii şi a unor nume
roase personalităţi ştiinţifice, timp de peste un secol n-a reuşit să ame
naJeze o grădină botanică care să satisfacă nevoile invăţămîntului, ale 
cercetării ştiinţifice şi care să contribuie în acelaşi timp la salubritatea 
şi înfrmnuseţarea oraşului. Răspunsul la această întrebare ni l-a dat 
două dintre cele mai luminate şi mai autorizate personalităţi ştiinţifrce 
ale tirmpului, ,,Ion Ionescu de la Brad şi prof. I. Simionescu". 

Legat de scopul pentru care A. Fătu a înfiinţat Grădina botanică 
şi cu sprijinul acordat de către guvern, Ion Ioneseu de la Brad consem
nează mmătoarele (2) : ,,Dar scopul infiinţării grădinii botanice a fost 
mai înalt, mai vast, a fost ca ea să servească la învăţătura tinerimii din 
şcoulele superioare din Iaşi, pentru care Fătu n-n cruţat nici un fel de 
sacrificiu. Guvernul l-a secondat oarecum în ajungerea acestui mare scop 
cu o mică subvenţie ce i se acordă. Fondurile însă care pot sd clea o im

pulsie eficace dezvoltării acestei instituţii de îni·ăţămînt sînt vărsate în 
alte p{lrte, unde lipseşte şi ştiinţa şi focul sacru al devotamentului pen
tru propăşireo ţării pe calea cea mare a progresului". 

Prof. dr. I. Simionescu în articolul „Universităţile Române" inserat 
în volumul omagial „Prof. Petru Pani" referindu-se la tratamentele 
inegale aplicate celor două Universităţi, arată că din bugetul alocat de 
către Ministerul de Instrucţie pe anul 1904 şi care s-a ridicat la 
2 208 9:JO lei, abia 776 804 lei a revenit celei din Iaşi, adică atît cit se 
cheltuieşte p<>ntru 3 zile de manevre regaile. !n continuare se scoate în 
evldenţă faptul că, Universitatea ieşeană nu dbpune de o grădină bo
tanică, în schimb ministerul a cheltuit pentru cea din Bucureşti suma 
de peste un milion lei. 

Idealurile pentru care Anastasie Fătu a luptat întreaga ,·iaţii şi 
pent•ru care a făcut nebănuite sacrificii, fondind prÎlna grădină bota
nieă din ţară şi a cărei flacără a fost purtată mai departe de D. 
J3rândză, Al. PopoYid şi alţii şi-.au găsit adevărata soluţionare în urmă 
cu 13 ani. 

În anul 1960, cu ocazia sărbătoririi Centenarului Universităţii, 
analizîndu-se situaţi,a ultimii grădini botanice, s-a ajuns la concluzia 
('ă ea nu n1ai corespunde cerinţelor teoretice şi practice pe care le ri
dică invăţăminlul biologic de toate gradele din laşi şi din această parte 
a ţării. 

După 2-:l ani de studii �i tatonări efectuate în cartierele Ciric
r 

Bucium şi Copou, s-a ales terenul pentru viitoarea grădină botanică 
in cartierul Copou. Pentru amenajarea şi conducerea ei s-a ap<>lat la 
prof. dr. doc. E. Ţopa, omul care, la <·ei 65 de ani de viaţă pe care îi 
avea şi 40 de ani de activitate în domeniul botanicii teoretice şi prac
tice, deşi eunoştea perfect greutăţile pe care Je va întimpina şi-a asu
mat răspunderea de a organiza şi dezvolta o grădină botanică modernă, 
r-u funcţii multiple, sarcină pe care a dus-o la bun sfîrşit.

ln anul 1964 s-au început primele preluări de teren, în anul 1965 
�-a început construirea pavHionului admini-strat.iv şi a complexului de 
;'ere, iar în anul 1966 s-au mutat din serele vechii grădini colecţiile 
de plante şi o parte din mate1i0lul săditor din teren. 
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Astfel, ca urmare a sprijinului a.cordat de către Partid şi Stat, Ia
,;ul are astăzi cea mai mare şi mai complexă grădină botanică din 
ţară (cca. 80 ha). 

La înfiinţarea şi dezvoltarea acestei grădini, direct sau indirect, 
şi-au adus contribuţia un mare număr de persoane şi instituţii din ţară 
şi străinătate. Folosim acest prilej pentru a duce omagiul nostru tu
tuturor acelor care, spiritual sau material, au pus o cărămidă la zidirea 
acestui important edificiu de învăţămînt şi cultură al laşului şi ţării. 

IL Y A 120 ANS DEPUIS LA FONDATION, A JASSY, 
DU PREMIER JARDIN BOTANIQUE DU PAYS 

(Resume) 

Le Jardin Botanique a ete fonde en 1836 par A. Fătu, medecin et nat'.1-
raliste (1816-1886). n a -1•te emPl•'.l.N� .apres de Ripa Galbenă, ayant U'.le s1!rfacf' 
<le plus d'un hectare. 

En 1873, avec les plantes provenues du jardin de A. Fătu, Dimitrie Brîndză
fonda, devant l'actuel Musee d'Histoire Naturelle de Jassy, le dcuxieme jardin 
botanique. 

En 1876, l'UnivcrsitC pose les fondements de son proprc jardin botanique. 
A partir de l'annee 1893, le professeur Al. Popovici (1866�1941), devait

deployer une vaste aotivite pour la creation d'un nouveau jardin botanique sur 
le tcrrain qui entoure le Palais Admin.istratif actucl. Dans ce but. cn 1906 ,,on 
a ClaborC le plan d'amCnagemcnt du jardin et on a commcncC son i;l.m6nagcment". 
Cependant, l'Universite ne rc<;ut aucun appui financicr de la part du Ministere 
et les triavaux d'amenagement ne purent pas continuer. Le terrain fut loue ă la 
Societe de Gymnastique, de Musique et de Sport qui devait y amenager la pîscîne 
de Jassy. 

En 1921, le professeur Al. Popovioi fonda, avec les pliantes recueiLhies (kms 
les anciens jardins botaniques de Jassy, un nouveau jard.in sur le terrain situC 
autour de l'Universite. Ce jardin a servi, penclant de 40 ans, a la formatîon d'un 
grand nombrc de generations d'Ctudiants et a·e1eves dans le domaine de la biolo
gie vegetale. 

En 1960, a l'occasion de la cetebration du Centenaire de l'Universite, on a 
analyse la situation du jardin botanique et la conclusion en fut que celui-ci ne 
pouvait plus correspondrc aux necessitCs actuclles. On dE'dda d'en changer l'cm
placement. Le ,terrain fut choisi dans la qUiairtier de Copou et les ,travaux d'c,,n1�nd
gcment en commencCrent en 1964. Au debut, on avait accorde pour le jardin un 
terrain de 64 ha. UltE'rieurcment, de nouveaux terrains se sont ajoutE's ainsi qu'il 
pl"E"Sent, grâee a 1l'appui accorde .par le Parti e.t par l'Etat, la viile de J,a.ssy po<;sCde 
le jardin botanţque le plus grand et le plus complexe du pays {80 ha). 

* * *

* * * 
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